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Chestiuni de actualitate. 
1. Plata restanţelor de salarii şi pensii. 

Cetesc în gazete că d-1 Min. de finanţe a declarat, cumcă 
în luna Martie a. c. va veni cu o lege despre plata restanţelor 
de salarii şi pensii din anii 1931 şi 1932 . . . foarte frumos, sun
tem cu toţii de acord şi aplaudăm pe d-1 Min. de fin Eu 
cuget, că prin acea lege va trebui să se ficsează şi ordinea în 
care să se plătească restanţele atât de salarii, cât şi de pensii, 
ca sa nu se producă nedreptăţiri, deoarece în unele oraşe d. e. 
în Bucureşti, restanţele sunt foarte puţine, sau poate de loc, 
de aceea e nevoie să se statorească prin lege, că restanţele să 
se plătească după vechimea lor, lună de lună, fără deosibire, 
că sunt din salarii ori pensii, aşa d. e. să se înceapă cu luna 
Septemvrie 1931, eventual dacă ar fi restanţe şi mai vechi, cu 
acelea, apoi să se continue cu Octomvrie, Noemvrie, Decem
vrie 1931 şi numai după ce toate restanţele din anul 1931 vor 
fi plătite, apoi să se înceapă cu plata restanţelor de pe anul 
1932, de sine se înţelege şi aci lună de lună, căci altmintrelea 
se comite o nedreptate faţă de cei dela periferie; aşadară prin
cipiul legii să fie: primo loco plata restanţelor de pe anul 1931 
fi lună de lună, după vechime!... 



2. Compensarea de impozite cu bonuri-restanţă. 

Ministerul de finanţe a publicat de mai multe ori în ga
zete că restanţele de impozite din anul 1931 şi apoi şi cele din 
1932 se pot plăti cu bonuri-restanţă de salarii şi pensii din 
anul 1931; pe hârtie lucrul pare foarte frumos şi lumea, care 
nu e orientată, crede că, funcţionarii şi pensionarii se bucură 
deci de o oarecare favoare!... în realitate însă putem dice că 
acest comunicat e mai mult praf în och i ! . . . căci, iată, cum 
stă lucrul în realitate: deja la mijlocul lunei Martie 1932 au 
venit la mine cu proces verbal de sequestra pentru impozitele 
directe pe trimestrul Ianuarie—Martie 1932 şi am fost con
strâns să plătesc.. . în atari împrejurări cum pot eu avea res
tanţe de pe anul 1931 la finea anului 1932, pe cari să le pot 
plăti cu bonuri-restanţe din 1931 ? Mai apoi ţi se cere plata 
impozitului global deja prin Aprilie a fiecărui an, pentru veri
ficarea carnetului de pensie, fără de care verificarea nu se face! 
afară de aceia trebuie avut în vedere că, impozitul pe salarii 
şi pensii se reţine deodată cu plata acestora în fiecare lună şi 
atunci d-lor dela Ministerul de finanţe cum vă închipuiţi acest 
favor publicat de atâtea ori în gazete pentru funcţionari şi 
pensionari ? . . • favor au numai furnisorii statului, căci aceia 
pricep să rămână în restanţă cu impozitele!... Ca şi noi, func
ţionarii şi pensionarii, să avem ceva folos, să se deie cât de 
îngrabă un ordin, că cu bonurile-restanţe din 1931 să putem 
plăti sută la sută impozitele pe 1933! atunci da, avem ceva 
şi noi ! . . . 

3. 5% reducere la plata globalului. 

D-l Ministru de finanţe a declarat, că va veni cu o lege, 
prin care să se acorde o reducere de 5°/° tuturor, celor ce 
vor plăti la curent impozitul global; foarte frumos şi foarte 
echitabil \ . . . până acuma au avut favoruri de reduceri numai 
răuplatnicii şi codaşii . . . ; ca favorul acesta să poată deveni 
realitate e nevoie, că această lege să se aducă cât de îngrabă, 
cel mai târziu până la finea lunei februarie a. c. deoarece mai 
târziu nu are nice un rost, căci pe la mijlocul lunei Martie 
vin iarăşi cu proces-verbal de sequestru pentru trimestrul Ia
nuarie—Martie a. c. şi atunci ulterior — dacă ai fost silit să 
plăteşti deja — poţi flujatgĵ ttoa reducerea de 5%>, căci plătind 



odată nu o mai capeţi. . . aşadară legea să se aducă cât de în-
-grabă! eu cuget, că acest favor s'ar putea dá si pentru impo
zitele directe, căci atunci statul ar încasa din impozite regulat şi 
lunar sume cu mult mai mari ca acuma \ • . . 

4. Reducerea salariilor şi pensiilor. 

Dacă reducerea e absolut necesară şi cum spune d-1 Min, 
<le finanţe numai temporară... pe 3 luni — deşi ar fi multe 
•capitole, mai ales suprimarea automobilelor statului, unde s'ar 
putea face aceste economii, înainte de a recurge la reducerea 
salariilor şi pensiilor — eu cuget, că s'ar putea face, dar să se 
facă pentru toată lumea; a favoriza o categorie sau alta de' 
funcţionari produce sânge rău, de aceia atâtea proteste vehemente 
în toată ţara! . . . deci reducere pentru toată lumea, dar să se 
reducă concomitent şi subvenţiile pentru opere, teatrele naţio
nale, teatrul Ventura, etc. apoi salariile şi tantiemele dela re
giile monopolurilor, diurnele senatorilor şi deputaţilor, supri
marea subsecretarilor de stat afară de 2, a tuturor sinecurişti-
l o r ! . . atunci cred că nu va mai fi nevoie de o reducere de 
10 şi 12°/o, ci va ajunge şi una de 4—5°/o . . . 

Iar apoi să se pună odată în aplicare reducerea funcţio
narilor, ce se pregătesce de atâta vreme . . . 

5. Revizuirea vechii legi de armonizare şi aplicarea ei. 

Eu cuget, că cel mai bun lucru ar fi dacă guvernul ar 
reveni asupra legii armonizării, votată acum câţiva ani şi ne
aplicată, ar studia-o încă odată şi ar rectifica-o conform nevoilor 
de acum, că aşa corpul didactic, mai ales învăţătorii să înce
tează odată, cu atâtea adunări, protestări, ameninţări cu grevă, 
pretindând să li se aplice şi lor legea armonizării, care de fapt 
nu s'a aplicat nimănui, deoarece adaosurile, ce le-au primit 
atunci magistraţii şi ofiţerii, nu au fost conform cu scala din 
legea de armonizare, unora li s'a dat mai mult, altora mai pu
ţin, tipurile din lege nefiind luate în seamă! . . . 

Legea armonizării, aşa cum a fost făcută atunci nu se 
mai poate aplica astădi, finanţele statului nu pot suporta aşa 
ceva şi apoi oare corpul didactic, dar mai ales învăţătorii —, 
cei cu 6 luni vacanţă în fiecare an, — nu-şi dau seamă, că, 
reclamând pentru sine o lege ce de fapt nu s'a aplicat, şi cele
lalte categorii de funcţionari ar avea tot atâta drept să o ceară!... 



Aşa stând lucrurile, guvernul ar trebui să instituie cât de-
îngrabă o comisie din toate categoriile de funcţionari pe minis
tere, care să studieză legea armonizării făcută şi neaplicată, să 
o revizuiască şi să o pună pe baze noui cu vre-o 25 tipuri de 
salarii, având ca îndrumător la toate categoriile de funcţionarii 
pregătirea respectivului funcţionar, aşa d. e.: cei cu 2—3 cL 
liceu, cei cu 4 clase de liceu, cu 4 cl. liceu şi o şcoală pentru» 
învăţători, 8 cl. liceu, 8 cl. şi bacalaureat, bacalaureat şi uni*-
versitate şi'n fine licenţă ori doctorat, etc. pentrucă numai aşas 
să va putea ajunge la o normalizare a salariilor, ca să nu mat 
obvină caşuri, că funcţionari cu studii mai puţine — 3—4 cL 
liceu — să aibă salarii mai mari, ca cei cu studii universitare. 
La corpul didactic sase desfiinţează gradaţiile şi majorarea ctu 
25% şi să se introducă salarii fixe, ca la celelalte categorii de 
funcţionari, la cari se avansează din 5 în 5 ani. 

Legea ar trebui adusă cât de îngrabă şi aplicată eventual' 
cu punerea în aplicare a noului buget; lucrările, cred eu, nus 
pretind mai mult ca 2—3 săptămâni, deoarece legea fiind deja 
odată făcută, ar mai trebui ici-colea rectificată, conform finanţe
lor noastre de acuma! . . . 
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